

[The 48th session of the Congress of Local and Regional Authorities of the Council of Europe](#) took place in Strasbourg from 25 to 27 March 2025. In the framework of this session, the Group of Socialists, Democrats and Greens, chaired by President Bryony Rudkin, held its meeting.

[La 48e session du Congrès des pouvoirs locaux et régionaux du Conseil de l'Europe](#) s'est tenue à Strasbourg du 25 au 27 mars 2025. Dans le cadre de cette session, le Groupe des Socialistes, Démocrates et Vert.e.s, présidé par la Présidente Bryony Rudkin, s'est réuni.

HIGHLIGHTS OF THE 48th SESSION /// POINTS FORTS DE LA 48^e SESSION :



- Recovery and reconstruction of Ukraine

In a declaration, the Congress reaffirmed its unwavering commitment to the independence, sovereignty and territorial integrity of Ukraine within its internationally recognised borders. The Assembly discussed the reconstruction of Ukraine with a people-centred, inclusive and sustainable approach. The [adopted declaration](#) also emphasised that confiscated and frozen Russian assets should be used for reconstruction measures.

The Deputy Minister of Communities and Territorial Development of Ukraine, Oleksii Riabykin, thanked the Congress for its continued support in local self-government reforms and capacity building. He emphasised that partnerships between Ukrainian and other European municipalities and regions will accelerate reconstruction efforts.

Vitalii Bezghin, Chairman of the Ukrainian Parliamentary Subcommittee on Administrative and Territorial Organisation and Local Self-Government, stressed that the decentralisation reform initiated in 2014 with the support of the Congress has been instrumental in strengthening the resilience of Ukrainian municipalities.

- Relèvement et reconstruction de l'Ukraine

Dans une déclaration, le Congrès a réaffirmé son engagement indéfectible en faveur de l'indépendance, de la souveraineté et de l'intégrité territoriale de l'Ukraine à l'intérieur de ses frontières internationalement reconnues. L'Assemblée a débattu de la reconstruction de l'Ukraine selon une approche citoyenne, inclusive et durable. [La déclaration adoptée](#) a également souligné que les avoirs russes confisqués et gelés devraient être utilisés pour les mesures de reconstruction.

Le Vice-ministre ukrainien des Collectivités locales et du Développement territorial, Oleksii Riabykin, a remercié le Congrès pour son soutien continu aux réformes de l'autonomie locale et au renforcement des capacités. Il a souligné que les partenariats entre les municipalités et régions ukrainiennes et européennes accéléreront les efforts de reconstruction.

Vitalii Bezghin, président de la sous-commission parlementaire ukrainienne chargée de l'organisation administrative et territoriale et de l'autonomie locale, a souligné que la réforme de décentralisation initiée en 2014 avec le soutien du Congrès a contribué à renforcer la résilience des municipalités ukrainiennes.

- Democracy under threat

Democracy is under pressure not only in Europe, but worldwide. In his opening speech, President Cools emphasised that participatory and inclusive governance at local level is crucial to protect democracy. Mr Cools also praised European unity and determination to support Ukraine both militarily and politically.

The Deputy Secretary General of the Council of Europe, Bjørn Berge, later underlined the importance of local democracy as the 'first line of defence', stressing that the strength of democracy starts at the local level.

- Situation in Türkiye

In a [declaration adopted](#) after an urgent debate, Congress condemned the arrest of Istanbul Mayor Ekrem Imamoglu on 23 March and called on the Turkish authorities to end the persecution and imprisonment of elected representatives of the opposition and to release those currently detained.

“Acting on the proposal by corapporteurs David Eray (Switzerland, R, EPP/CCE) and Bryony Rudkin (United Kingdom, L, SOC/G/PD), the Congress expressed deep concern over degradation of the working conditions of local and regional elected representatives and the weakening of fundamental freedoms and the rule of law in Türkiye. This has been marked by the acceleration of dismissals, arrests and prosecutions of opposition mayors on grounds of terrorism and corruption and their replacement, in many cases, by appointed trustees. This practice has been condemned repeatedly by the Congress for being in violation of the [European Charter of Local Self-Government](#)”.

The Congress expressed deep concern about the deterioration of the working conditions of local and regional elected representatives and the weakening of fundamental freedoms and the rule of law in Turkey. The campaign against Mayor Imamoglu was criticised as a means of restricting his right to stand in elections. Since 2016, nearly 150 mayors have already been removed and replaced, denying millions of people in Turkey a democratic voice. Congress will continue to advocate for a constructive political dialogue with the authorities

- La démocratie menacée

La démocratie est sous pression non seulement en Europe, mais aussi dans le monde entier. Dans son discours d'ouverture, le président Cools a souligné l'importance d'une gouvernance participative et inclusive au niveau local pour protéger la démocratie. M. Cools a également salué l'unité européenne et sa détermination à soutenir l'Ukraine, tant sur le plan militaire que politique.

Le Secrétaire général adjoint du Conseil de l'Europe, Bjørn Berge, a ensuite souligné l'importance de la démocratie locale comme « première ligne de défense », soulignant que la force de la démocratie commence au niveau local.

- Situation en Türkiye

Dans [une déclaration adoptée](#) à l'issue d'un débat d'urgence, le Congrès a condamné l'arrestation du maire d'Istanbul, Ekrem Imamoglu, le 23 mars, et a appelé les autorités turques à mettre fin aux persécutions et à l'emprisonnement des élus de l'opposition et à libérer les personnes actuellement détenues.

« Sur proposition des corapporteurs David Eray (Suisse, R, PPE/CCE) et Bryony Rudkin (Royaume-Uni, L, SOC/V/DP), le Congrès a exprimé sa profonde préoccupation face à la dégradation des conditions de travail des élus locaux et régionaux et à l'affaiblissement des libertés fondamentales et de l'État de droit en Türkiye. Cette situation s'est traduite par une accélération des destitutions, des arrestations et des poursuites judiciaires de maires de l'opposition pour terrorisme et corruption, et par leur remplacement, dans de nombreux cas, par des administrateurs nommés. Cette pratique a été condamnée à plusieurs reprises par le Congrès, la jugeant contraire à la Charte européenne de l'autonomie locale. »

Le Congrès a exprimé sa profonde inquiétude face à la détérioration des conditions de travail des élus locaux et régionaux et à l'affaiblissement des libertés fondamentales et de l'État de droit en Türkiye. La campagne contre le maire Imamoglu a été critiquée comme un moyen de restreindre son droit de se présenter aux élections. Depuis 2016, près de 150 maires ont déjà été destitués et remplacés, privant des millions de personnes en Türkiye de toute voix démocratique. Le Congrès continuera de plaider en faveur d'un dialogue politique constructif avec les autorités turques. À

in Turkey. To this end, a fact-finding visit to Turkey will be organised as soon as possible.

“We want to see an end to the removal of mayors, the dismissal of mayors and replacement by trustees. We don’t think that that’s fair or appropriate. The issue is not legal, but a fundamentally democratic one: We want to see a restoration, really, of democratic rights and accountability for local authorities in Turkey”, declared Bryony Rudkin, Chair of the Socialists, Democrats and Greens.

The Group expressed its unwavering support towards Mayor of Istanbul Ekrem İmamoğlu and Mayor of Van and Congress member Abdullah Zeydan, both detained in prison.

cette fin, une mission d'information en Türkiye sera organisée dès que possible.

« Nous souhaitons la fin des destitutions de maires, de leur révocation et de leur remplacement par des administrateurs. Nous ne pensons pas que cela soit juste ni approprié. La question n'est pas juridique, mais fondamentalement démocratique : nous voulons un véritable rétablissement des droits démocratiques et de la responsabilité des autorités locales en Türkiye », a déclaré Bryony Rudkin, présidente des Socialistes, Démocrates et Verts.

Le groupe a exprimé son soutien indéfectible au maire d'Istanbul Ekrem İmamoğlu et au maire de Van et membre du Congrès Abdullah Zeydan, tous deux détenus en prison.



Bryony Rudkin, co-rapporteur on Türkiye



Ekrem İmamoğlu, mayor of Istanbul (photo from 2019)

